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یک استاد علوم سیاسی دانشگاه شهید بهشتی با اشاره به فرصت های بین المللی پیش روی ایران، گفت: دولت جدید آمریکا 
یک فرصت طلایی برای ارتقای قدرت اقتصادی ایران است و برای توسعه، باید با سه قدرت جهانی رابطه نرمال داشته باشیم.

سریع القلم استاد علوم سیاسی دانشگاه شهید بهشتی: 

دولت جدید آمریکا فرصتی طلایی 
برای ارتقای قدرت اقتصادی ایران است

سرویس سیاســی - یک استاد 
علوم سیاسی دانشــگاه شهید بهشتی 
گفت: دولت جدید آمریکا یک فرصت 
طلایی برای ارتقــای قدرت اقتصادی 
ایران اســت. امیــدوارم حاکمیت هم 
به این ســمت برود که هر چه سریع تر 
اختلافــات خود با دنیــا را حل کنیم و 
به تولید ثروت برســیم.  مراســم »در 
پاسداشــت عقلانیت و توســعه؛ آرا و 
آثار دکتر محمود سریع القلم«، با هدف 
گرامیداشت این استاد روابط بین الملل 
و نویسنده کتاب هایی چون »عقلانیت 
و توســعه«، در خانه اندیشمندان علوم 

انسانی برگزار شد. 
خارجــی،  سیاســت  در 
سریع القلم به وابستگی متقابل 

تاکید دارد 
حســن آقاجانی، جــراح قلب و 
اســتاد دانشگاه علوم پزشکی تهران در 
این مراســم با اشاره به اینکه در جامعه 
ما از سطح فرهیختگان تا کف خیابان، 
اذهان از وضعیت کشــور نگران است، 
اظهار کرد: دکتر ســریع القلم به عنوان 
فردی کــه در آمریــکا تحصیل کرده، 
یک برخورد تحلیلی با مشکلات دارد 
و نســخه های علمی برای مشــکلات 
ارائه می دهد. ایشــان نقش بزرگی در 
کمی سازی مباحث و تعیین شاخص ها 
برای حوزه های مختلف علوم انســانی 
داشت.  وی با بیان اینکه دکتر سریع القلم 
بیشترین مشکل جامعه را جهل و نادانی 
در ســطوح مختلف می داند و با عدد و 
رقم  مســائل را بیان می کند، افزود: این 
بســیار می تواند به یافتن راه حل کمک 
کند . با نگاه به جامعه، می بینیم که مشکل 
ناترازی هــا پررنگ اســت، یعنی بین 
تقاضای جامعه و ظرفیت پاسخگویی 
سیســتم فاصله وجود دارد. آقای دکتر 
سریع القلم به اجماع نخبگان برای حل 
این مشکل تأکید دارد؛ اجماع نخبگان 
نه به این  معنا که همه با هم آشتی کنند، 

بلکه یعنی همه بتوانیم فهم مشترکی از 
مشکلات پیدا کنیم و نخبگان بتوانند را 

بر اساس شواهد، به راه حل برسند. 
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران 
ادامه داد: در حوزه سیاست خارجی نیز 
دکتر سریع القلم به وابستگی متقابل تاکید 
دارد. این عاملی است که ریسک پذیری 
کشــورها در مقابــل یکدیگر را تعیین 
می کند. آقای دکتر سریع القلم همچنین 
توســعه انسانی را ریشه همه توسعه ها 
می داند و به عقلانیت به عنوان بزرگترین 
سرمایه انسان ها اهمیت ویژه می دهد و 
معتقد است جامعه باید حول این محور 

توسعه یابد. 
در اســام نیز الگوبرداری 
از سایر کشــورها برای توسعه 

پذیرفته شده است
جواد اطاعت، عضو هیات علمی 
گروه علوم سیاســی دانشــگاه شهید 
بهشــتی نیز در ادامه این مراسم  با بیان  
اینکه بشــر امروز یا بــه دنبال منزلت 
اســت یا قدرت یا ثروت، گفت: دکتر 
سریع القلم اگر می خواست می توانست 
صاحب قدرت و ثروت هم باشــد، اما 
تنها منزلت و اعتبار اجتماعی را انتخاب 
کرد. دکتر سریع القلم استاد مولف است. 
در دوره ای که رشته علوم سیاسی فقط 
در دو دانشــگاه دانشجوی کارشناسی 
می گرفت، ایشان شــخصا دارای یک 
مکتب فکری بود و به مکتب نوسازی 
گرایش داشــت.  وی اضافه کرد: دکتر 
ســریع القلم بین دموکراسی و توسعه 
معتقد اســت کــه باید اولویــت را به 
لیبرالیسم داد، زیرا در یک شرایط لیبرال 
و آزاد، توســعه رقم می خورد. طرفدار 
نخبه گرایی در توســعه است و اعتقاد 
دارد که نخبگان بسیار بیشتر از توده های 
مردم تعیین کننده اند. خصوصا که امروز 
توده مردم عمدتا تنها تحت تاثیر رسانه 
هستند.  این استاد دانشگاه با بیان اینکه 
دکتر ســریع القلم فرهنگ سیاســی را 

امری لازم برای توسعه می داند، گفت: 
ایشــان بین آرمان گرایی و واقع گرایی، 
بــه واقع گرایی تاکیــد دارد و به اصول 
ثابت توسعه معتقد است. در این مکتب 
فکری، مدل بومی توسعه که در ایران بر 
آن تاکید می شود، از اساس غلط است. 

در اسلام نیز الگوبرداری از 
سایر کشورها برای توسعه 

پذیرفته شده است. 
 دکتر ســریع القلم 
با  مناســب  فاصله ای 

قدرت و حاکمیت دارد
قــر  با محمد
اســتاد  حشــمت زاده، 
بین الملل  روابط  بازنشسته 
دانشگاه شــهید بهشتی نیز 
در ادامه این مراســم  با بیان  
اینکه دکتر سریع القلم بی نیاز 
از تکریم اســت، گفت: این 

اجلاس ادای دینی از جامعه دانشگاهی 
است. منش استاد با دانش ایشان عجین 
است. آثار استاد علمی و کاربردی است. 
علی رغم پایبندی بــه اصول تئوریک، 
مطالب شــان بر اســاس تجربه، آمار و 
ارقام اســت. تعاملات گسترده داخلی 
و خارج دکتر سریع القلم، غنای بالایی 
به مطالب شان داده است .  حفظ فاصله 
لازم با حکومت به خاطر مناعت طبع، 
از دیگر ویژگی های دکتر ســریع القلم 
اســت. قرب زیاد به سیاست چشم را 
کــور و دانش را منفعل می کند و دوری 
زیاد از حکومت نیز باعث عدم شناخت 
از قدرت می شــود. میزان فاصله دکتر 
سریع القلم با این مقوله، عالمانه است. 
اگر دانشمندان سیاست مطالبه قدرت را 
داشــته باشند، هم به علم و هم به عمل 
سیاســی آســیب می زنند . اما مشاهده 
قدرت از فاصله بهینــه، هر دو را ارتقا 
می دهد.  این استاد دانشگاه با بیان اینکه 
امتزاج ایرانیت و جهانیت از ویژگی های 
دکتر سریع القلم است، اضافه کرد: استاد 

یــک ایرانی اصیل اما مدرن اســت؛ در 
عین حال که جهان را می شناسد، ایرانی 

می اندیشد.
 کیسینجر از دکتر سریع القلم 
درخواســت کرده بــود از علم و 

تجربه ایشان استفاده کند
در ادامه این مراسم سیدکاظم صدر، 
استاد اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی نیز با 
بیان اینکه شــخصیت ســریع القلم در 
خارج از ایران شناخته شــده تر است، 
اظهــار کرد: زمانی کیســینجر از دکتر 
ســریع القلم درخواست کرده بود که از 
بتواند از علم و تجربه ایشــان استفاده 
کند. در داخل نیز مجله ای را به فارسی 
و انگلیسی منتشــر می کرد که مطالب 
ارزنــده ای در آن  چاپ می شــد.  آقای 
دکتر ســریع القلم بسیار میهن دوست 
اســت. خانواده ای اصیــل، فرهنگی و 
مذهبــی دارد و بر خلاف بســیاری از 
دیگر دانشــگاهیان، حضــور در ایران 
را ترجیح داد، زیرا بســیار ایران دوست 
اســت و دغدغه اصلی اش تشکیل یک 
حکمرانی صحیح در کشور است. دکتر 
سریع القلم، امام موسی صدر را الگوی 
مناسب زعامت سیاسی می داند و در پی 

ترویج اندیشه های اوست. 
دکتر ســریع القلم به عنوان 
یک روشــنفکر عمومی شناخته 

می شود 
حمیرا مشــیرزاده، اســتاد روابط 
بین الملل دانشگاه تهران نیز در ادامه این 
مراسم با اشاره به اینکه بسیاری از مقالات 
دکتر سریع القلم به توسعه مربوط است، 
گفت: حتی مقالات ایشان در مورد نقش 

نخبگان، سیاست خارجی و... از دغدغه 
اصلی ایشان یعنی توسعه ایران نشأت 
گرفته است. استاد به کنشگری انسانی 
در تحولات بســیار توجه دارد و در این 
کنشــگری نیز برای عقلانیت اهمیت 
بسیاری قائل اســت. ایشان تاکید دارد 
که ایــن عقلانیت ما را به فرصت هایی 
که در حوزه سیاســت خارجی وجود 
دارد، سوق می دهد. دکتر سریع القلم در 
سال های اخیر به عنوان یک روشنفکر 
عمومی شناخته می شــود و بر ترویج 
عقلانیت در سطوح مختلف تاکید دارد. 
 دکتــر ســریع القلم یکی از 
جلوه های فرهنــگ صنعتی در 

کشور ماست
همچنین ابراهیم شیخ، عضو هیات 
علمی سازمان مدیریت صنعتی و معاون 
وزیر صمت نیز در ادامه این مراسم بیان 
کــرد: مــا در وزارت صمت در دو دهه 
گذشته به فرهنگ صنعت توجه داریم و 
معتقدیم که یکی از چالش های اساسی 
پیشرفت کم کشور ما در صنعتی شدن، 

ضعــف فرهنگ صنعتی اســت. دکتر 
ســریع القلم یکی از جلوه های فرهنگ 
صنعتی در کشور ماست. وقت شناسی، 
تمرکز، پشتکار، داشتن دیدگاه راهبردی، 
ارزش آفرینی، واقع گرایی، شبکه سازی 
و تاکیــد بــر اســتفاده از فرصت های 
بین المللی، همه از شاخص های فرهنگ 
مناسب صنعتی است که آقای دکتر دارد. 
کشــوری که افــرادی مانند 
سریع القلم را دارد، نباید این گونه 

مدیریت شود
حســین میرزایی، استاد دانشکده 
علوم اجتماعی دانشــگاه تهــران نیز 
با بیــان اینکه دکتر ســریع القلم دارای 
تخصص در زمینه های علوم سیاســی، 
جامعه شناسی، اقتصاد سیاسی و فرهنگ 
اســت، عنوان کرد: آقای دکتر ســریع 
القلــم در تمام آثار خود به دنبال ترویج 
عقلانیت و توسعه یافتگی است. دکتر 
ســریع القلم تنها اســتادی است که در 
تعداد بسیاری از اجلاس های شاخص 
جهانی از جمله داوس شــرکت کرده 
و خالصانــه یافته های علمی خود را در 
اختیار همگان قرار می دهد. این یک هنر 
است که ایشان می تواند هم با دولتمردان 
گفت وگو کند، هم با جامعه مدنی و هم 
با عامه مردم.  دکتر سریع القلم علی رغم  
۴۰ ســال اســتادی، دائما علم خود را 
به روز می کند و مانند یک دانشــجو، در 
پی یادگیری علوم  نوین است. کشوری 
که افرادی مانند سریع القلم را دارد، نباید 
ایــن گونه مدیریت شــود. این کفران 
نعمت است. تمام تلاش سریع القلم این 
بود که کشور به چنین نقطه ای نرسد که 

متأسفانه رسید. 
یکــی از خدمــات 
بر  دکتر ســریع القلم 
صدر نشــاندن دانش 
سیاســت در جامعــه 

ایران است
در ادامــه، حســین 
ســلیمی، اســتاد روابــط 
بین الملل دانشــگاه علامه 
طباطبایی و رئیس انجمن 
علوم سیاســی ایــران نیز 
با بیان اینکه ســخن دکتر 
ســریع القلم معطــوف به 
مســائلی اســت که نیاز مفرط جامعه 
ماست، گفت: عقلانیت باید در فرهنگ 
سیاسی جامعه ما نهادینه شود. توسعه به 
معنای سازگاری با محیط جدید جهانی 
است و سیاست خارجی  باید در خدمت 
توسعه باشــد. بر این اساس می توان به 
این پرســش پاســخ داد که در جهانی 
که بنیادهای آن در حال تحول اســت، 
چگونه می توانیم خود را سازگار کنیم. 

وی افزود: دکتر سریع القلم بدون 
اینکــه از دولت ایــران کمک گیرد، در 
مجامع تاثیرگذار بین المللی حضور دارد 
و سخنانش هم بسیار شنیده می شود. این 
ظرفیت عظیمی برای کشــور است که 
متاسفانه از آن استفاده نمی گردد. امروز 
گشایش در سیاست خارجی، از نان شب 
برای ما واجب تر است. این  گشایش ها 
باید از جانب اندیشمندان حاصل شود. 
رئیس انجمن علوم سیاسی ایران 
اضافه کرد: دکتر ســریع القلم بســیار 
نقدپذیر اســت. با وجــود مقام بالای 
علمی، حتی اگر دانشــجویان به دکتر 

سریع القلم نقدهایی را وارد کنند، ایشان 
می پذیرند. امیدوارم پاســخ روشنی که 
استاد برای مشکلات سیاسی و اقتصادی 
دارد، شنیده شود. یکی از خدمات ایشان 
بر صدر نشــاندن دانش سیاســت در 
جامعه ایران است. در نتیجه تلاش های 
دکتر سریع القلم، امروز همه می گویند 
که راه حل مشکلات در سیاست است. 
باعث  ســریع القلم  دکتــر 
گذار ایران از توسعه ســتیزی به 

توسعه گرایی شد
رضا خجســته رحیمی، سردبیر 
مجلــه اندیشــه پویا نیــز در ادامه این 
مراسم با بیان تاریخ روشنفکری معاصر 
ایران سرشــار است از فتواهای سیاسی 
و اقتصادی در مذمت توســعه، اظهار 
کرد: آن شــرایط بی ربــط به وضعیت  
امروز ایران نیســت. بعد از انقلاب نیز 
سنت توسعه ســتیزی محکم تر شد و 
حتی بسیاری از روشنفکران ایدئولوگ 
انقلاب اسلامی، انقلاب را آغاز بر پایان 
یک دوره تمــدن می خواندند و معتقد 
بودنــد انقلاب برای حل مشــکلات 
اقتصادی نیامده اســت. بر اساس این 
تفکرات، ســیم خاردار کشیدن به دور 
ایران، فضیلتی بســیار بالا بود.  در چنان 
وضعیتی دکتر سریع القلم از همان دهه 
۶۰، جامعه ایران را دعوت به توســعه 
کــرد و تاکید انزوای کشــور عقلانی 
نیســت. مــا را دور و درازی را آمده ایم 
تا امروز به این فهم ســاده رسیده ایم که 
عقب ماندگی و توسعه ستیزی فضیلت 
نیست. قطعا از معدود کسانی که باعث 
گذار جامعه ایران از آن وضعیت شــد، 

دکتر سریع القلم است. 
برخی بــا هدف عرض اندام، 
آثار دکتــر ســریع القلم را نقد 

می کنند 
مجتبی مقصودی، پژوهشگر علوم 
سیاســی نیز در ادامه این مراسم با بیان 
اینکه چند دسته از افراد اقدام به نقد آثار 
دکتر زیباکلام می کنند، گفت: برخی بر 
اساس رویکرد اصلاحی و تکمیلی، آثار 
دکتر سریع القلم را نقد می کنند . برخی 
با هدف خرده گیری، به نقد آثار ایشــان 
می پردازند. برخــی دیگر هم با هدف 
اینکــه عرض اندام کننــد، از آثار دکتر 
سریع القلم ایراد می گیرند. عده ای دیگر 
هم با هــدف تخریب و حتی تخریب 
آثار آقای دکتر را نقد می کنند. یک نکته 
مهم این است که بخشی نگری موجب 
تفسیر نادرست از آثار دکتر سریع القلم 
می شود. باید آثار ایشان را به عنوان یک 
مکتب فکری به هم  پیوسته مطالعه کرد. 
برخــوردار از منابــع غنی 
معدنی و انسانی شرط توسعه 

نیست
مســعود نیلی، عضو هیات علمی 
دانشــکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه 
شــریف نیز در ادامه عنــوان کرد: اگر 
تاریخ توسعه کشورهای مختلف را نگاه 
کنیم، اینکه یک کشــوری از منابع غنی 
زیرزمینی برخوردار باشد، شرط توسعه 
نیست. حتی برخورداری از منابع انسانی 
نیز عامل اصلی توسعه نیست. آن چیزی 
که کشورها را در مسیر توسعه قرار داده، 
یادگیری است. یعنی از گذشته خودمان، 
وضعیت جهان و علــم  دنیا بیاموزیم. 
دکتر ســریع القلم یکی از افرادی است 

که در حــوزه ترویج یادگیری از جهان 
تلاش های بســیاری کرده است.  افراد 
محــدودی در حوزه اندیشــه ورزی و 
ارتقای فرهنگ عمومی تلاش می کنند  
یکی از این افراد، دکتر سریع القلم است. 
امــا هنوز موفق نشــده ایم که یک نظم 
مشــخصی را برای اندیشــه ورزی در 
عرصه عمومی تعریف کنیم. ۵ شاخص 
برای این کار وجــود دارد و افرادی که 
کنشــگری فکــری در عرصه عمومی 
دارند، باید دارای این ویژگی ها باشند.  
این اســتاد دانشگاه اضافه کرد: نخست 
اینکه صرفــا در چهارچوب تخصص 
آکادمیک خود اظهارنظر کنند. دوم اینکه 
به دقت به مطالبی که از دیگران استفاده 
می کنیم، ارجاع دهند. ســوم اینکه باور 
داشته باشند که علم آن چیزی است که 
در دانشگاه های دنیا تدریس می شود و 
باید صرفا آن را بــه عنوان راهبرد قرار 
داد. چهارم اینکه در زمینه هایی اظهارنظر 
قاطع کنند که در آن حوزه ها حداقل یک 
مقالــه چاپ کرده باشــند. نهایتا اینکه 
اندیشــه ورزان عرصــه عمومی باید 
بیش از اینکه پاسخ داشته باشند، سوال 
داشته باشند. دکتر سریع القلم تمام این ۵ 

ویژگی را دارد. 
 بدون رابطه نرمال با ســه 
قــدرت آمریکا، چین و روســیه 

پیشرفت ممکن نیست
در پایــان این مراســم، محمود 
سریع القلم ضمن تشکر از حاضرین و 
ســخنرانان، بیان کرد: من به هر کجای 
کشور که سفر می کنم، می بینم  همه در 
انتظار یک تحول هستند. برای دستیابی 
بــه توســعه دو راه وجــود دارد؛ یکی 
جامعه محور است و دیگری نخبه محور. 
سه کشــور انگلیس، آلمان و فرانسه از 
طریــق جامعه تغییر کردنــد. باروری 
جامعــه مدنی و بخــش خصوصی در 
این کشــورها، حاکمیــت را وادار به 
عقب نشینی کرد. اما سایر کشورها همه 
تحت تأثیر نخبگان متحول شدند. حتی 
آمریکا توسط ۵۰ نفر که می اندیشیدند 
و کارآفرین بودند، متحول شد. در ژاپن 
حاکمیت و در چین حاکمیت و نخبگان 
تحول ایجاد کردند.  اگرچه درست هم 
همین است که جامعه یک کشور را تغییر 
دهد، اما این کار بسیار زمان بر است. سال 
۱۸۵۵ در انگلیس شش هزار رمان چاپ  
شد. یعنی مردم آگاهی داشتند و توانستند 
پارلمــان خود را وادار به تغییر کنند. در 
آلمان و فرانسه نیز چنین بود. در سایر دنیا 
اما مردم چنین سطحی از آگاهی نداشتند 
و این نخبگان بود که تشخیص دادند و 
تغییر ایجاد کردند.  استاد دانشگاه شهید 
بهشــتی با بیان اینکه نخبگان سریع تر 
می توانند تشخیص دهند و سپس مردم 
را بــا خود همراه کنند، گفت: ما ایرانیان 
معمــولا اجازه می دهیم کــه وقایع ما 
را تغییــر دهد و صرفــا نظاره می کنیم. 
این رویه باعث باخت ما می شــود. اگر 
می خواهیــم که خودمــان عامل تغییر 
باشــیم، باید اولا دانش مان افزایش یابد 
و سپس تشکل داشته باشیم. انگلیس، 
آلمان و فرانســه نیز به همین دو ویژگی 
مجهز بودند. ســریع القلم با بیان اینکه 
اگر متون توســعه را بخوانیم، می بینیم 
کشورها چه زحمتی برای ایجاد شرایط 
تحول کشیده اند، اظهار کرد: ما برای این 

که دانش خودمان را افزایش و کشور را 
تغییر دهیــم، باید در ۴ حوزه کار کنیم؛ 
در غیر این صورت فرصت توســعه را 
از دســت می دهیم. حوزه اول، تفکیک 
قدرت سیاسی از قدرت اقتصادی است. 
این چالش بسیار بزرگی برای یک کشور 
کهن است که همیشه حاکمیت بر تمام  
منابع و شــئون آن مالکیــت دارد . این 
کار مقدمه تحول در یک کشــور است. 
مادامی که در یک کشور قدرت سیاسی 
از اقتصادی تفکیک نشود، نباید در انتظار 
آزادی در آن جامعه نشست.  دوم این که 
در نظام بین الملل موجود، هیچ کشوری 
نمی تواند بــدون رابطه نرمال با ســه 
قدرت  آمریکا، چین و روسیه پیشرفت 
کند. مادامی که ما این رابطه را نداشــته 
باشــیم، نمی توانیم از فرصت های آنان 
اســتفاده کنیم. کار سوم  ورود به اقتصاد 
جهانی است. در همه جای دنیا سیاست 
یک بخش خاکستری دارد؛ یعنی بخشی 
از حوزه سیاســت که پوشیده است. اما 
در اقتصاد اگر شفاف نباشیم، نمی توانیم 
پیشرفت کنیم. ســنگاپور در سیاست، 
تا حد۷۰ّ درصد خاکســتری است، اما 
در سیاســت ۱۰۰ درصد شفاف است. 
چیــن کمونیســت، تــا ۹۰ درصد در 
اقتصاد شفاف اســت . ورود به اقتصاد 
جهانی، برای شفافیت اقتصادی یک امر 
ضروری است. تا در عرصه های حیاتی 
وارد نشــویم، بســیاری از بخش های 
اقتصادی ما ناکارامد باقی خواهند ماند.  
عضو هیات علمی گروه علوم سیاسی 
دانشگاه شهید بهشتی با بیان اینکه نکته 
چهارم که شاید سخت تر باشد، اجماع 
حاکمیت و جناح های سیاســی بر سر 
اهمیت تولید ثروت است، عنوان کرد: 
گفتمان چــپ، تولید ثروت در ایران را 
تخریب کرد. در طــی تاریخ، ایران در 
عرصه های جهانی حاضر بوده اســت. 
فقط ۴ دهه اســت که ما این طور تمرکز 
خود را بر درون قرار داده ایم. برای ورود 
به جهان و همکاری با ســه قدرت، باید 
تولید ثروت را مبنــا قرار دهیم. ثروت 
یعنی کشــور مازاد بر هزینه های خود، 
درامد داشته باشــد.  سریع القلم با بیان 
اینکه بدون ثــروت، حفظ هویت هم 
ممکن نیســت، خاطرنشان کرد: چین 
در تمام دنیا ۵۰۰ مرکز بسط اندیشه های 
کنفوســیوس دارد. چرا در زمان مائو، 
چین نمی توانست چنین کند؟ زیرا در آن 
زمان عمده مردم این کشور فقیر بودند. 
تا زمانی که به این فهم نرسیم که مسأله 
اصلی ما تولید ثروت اســت و الزامات 
آن رابطه با جهان اســت، در هرج ومرج 
باقــی خواهیم ماند. اگر به تولید روزانه 
دو میلیون بشکه نفت هم برسیم، فقط 
بقاء خواهیم داشــت. برای توسعه، در 
میان مدت باید حداقــل ۴ تا ۵ میلیون 
بشکه نفت تولید کرد. در بلندمدت هم 
که ایران باید از خام فروشی پرهیز کرده 
و یــک قدرت مهم در هوش مصنوعی 
شود.  نویسنده کتاب عقلانیت و توسعه 
تاکید کرد: دولــت جدید آمریکا یک 
فرصــت طلایی بــرای ارتقای قدرت 
اقتصادی ایران است. امیدوارم حاکمیت 
هم به این سمت برود که هر چه سریع تر 
اختلافــات خود با دنیا را حل کنیم و به 

تولید ثروت برسیم.

ســرویس سیاسی -روســای قوای  
مجریه و مقننه پس از جلسه غیرعلنی مجلس 
بر انجام اقداماتی برای بهبود معیشت مردم 

تاکید کردند.
مسعود پزشکیان و محمدباقر قالیباف، 
رؤســای قوای مجریه و مقننه پس از جلسه 
غیرعلنی مجلس شــورای اســلامی که با 
حضور رئیس جمهــور همراه بود بر انجام 
اقداماتی برای بهبود معیشــت مردم تاکید 

کردنــد. قالیباف گفت: قرار بر این شــد که 
بتوانیم هر دو سه ماه یک نوبت این جلسه را 
برگزار کنیم و به جای آنکه در مجلس جایی 
بخواهد مچ گیری بشــود، واقعاً دستگیری 
کنیم. وی افزود: در معیشت منظور این است 
که ما در تأمین کالاهای اساسی و در کنارش 

بحث سلامت و مسکن را بتوانیم به گونه ای 
عمل کنیم که این نوسانات بازار آن را بر هم 
نزنــد. رئیس مجلس تاکید کرد: البته هدف 
اصلی ما حتماً رشــد پایدار و حل مشــکل 

ناترازی ها است.
قالیباف خاطرنشــان کرد: همیشــه 

تهدیدهای پیدا و پنهــان، با ترامپ و بدون 
ترامپ برای کشور ما بوده است.

رئیس مجلس در پایان گفت: ما به فضل 
الهــی با همدلی و همکاری و جهاد تصمیم 
پیــش خواهیم رفت و با قــدرت و با عقل 

جمعی کار را پیش خواهیم برد.

پزشکیان نیز پس از نشست غیرعلنی 
مجلس گفت: قدم اول، معیشت مردم است 
و داریــم برنامه ریزی می کنیم. با تصمیمات 
گرفته شــده، با اجازه مقــام معظم رهبری 
نزدیک یک میلیارد دلار از صندوق توســعه 
ملی برداشــت کردیم که تبدیل به کالابرگ 

خواهد شــد و به ۷ دهک مردم داده خواهد 
شد و این ادامه پیدا خواهد کرد.

وی افزود: باور و اعتقاد ما این است که 
اگر مقداری تحمل کنیم و دست بر دست هم 
دهیم، قادریم همه این مشکلات را حل کنیم.

رئیس جمهور تاکید کرد: آنچه دشمنان 

می گویند که ما ایران را تحریم می کنیم و آن ها 
را مستاصل می کنیم، خوابش را خواهند دید. 
ما اگر در داخل با هم باشیم و با قدرت باشیم، 

آنها هرچه بگویند به جایی نمی رسند.
وی افــزود: ما به جــای آنکه بیاییم در 
مقابل آنهــا حرف بزنیم، باید در عمل ثابت 
کنیــم که آنها خوابش را خواهند دید که این 
توطئه هایی که علیه جامعه ما مطرح می کنند 

عملی شود.

اعمال سیاست های جبرانی معیشتی، تا پیش از ماه رمضان

گفتمــان چــپ، تولید ثــروت در ایــران را 
تخریــب کــرد. در طــی تاریخ، ایــران در 
عرصه های جهانی حاضر بوده اســت. فقط 
۴ دهه اســت که ما این طــور تمرکز خود را 
بر درون قرار داده ایــم. برای ورود به جهان 
و همکاری با ســه قــدرت، باید تولید ثروت 
را مبنا قرار دهیم. ثروت یعنی کشــور مازاد 
بر هزینه های خود، درامد داشــته باشــد. 

از آغاز روند تعامل سریع با چین و 
روسیه تا تغییر سیاست گمرکی و ارزی

سرویس سیاسی -  بحث درباره شرایط آتی اقتصادی و سیاسی کشور در 
دوره جدید فشار حداکثری موضوع اصلی جلسه غیر علنی اخیر مجلس بود،

در جلســه ای غیرعلنی با حضور رئیس جمهور، وزیر اقتصاد و دارایی، 
رئیس کل بانک مرکزی و رئیس سازمان برنامه و بودجه، مسائل و مشکلات 
اقتصادی و معیشتی مردم با محوریت نوسانات ارزی مورد بررسی قرار گرفت.
در این جلسه  ۱۰ نفر از نمایندگان و ۶ نفر از روسای کمیسیون های مجلس 

نقطه نظرات و دیدگاه های خود را در این جلسه مطرح کردند.
نکته اصلی و مهم این جلســه این بود که جمع بندی و تحلیل مسئولان 
کشور این است که اجماع جهانی که در گذشته تحت تأثیر سیاست های افراطی 
ترامپ شــکل گرفته بود، اکنون وجود ندارد و اکنون با تقویت ســریع روابط 
راهبردی با چین و روســیه و استفاده از شکاف آمریکا-اروپا می توان شرایط 
جدید را مدیریت کرد.بر این اساس، احیا و به روز رسانی پیمان های راهبردی 
با این چین و روسیه در دستور کار دستگاه دیپلماسی کشور قرار گرفته است 
و به زودی نتایج آن مشخص خواهد شد.تغییر راهبرد ترانزیتی و راهبردهای 
مرزی از جمله راهکارهای مقابله با شرایط جدید بود که در جلسه غیر علنی 
مجلس مطرح شد.در این جلسه همچنین بر ادامه مولدسازی) فروش املاک 
دولتی( و انتشار اوراق ارزی، سپرده گذاری ارزی، تقویت بازار سرمایه به عنوان 
راهکارهای مکمل برای حل مشکلات اقتصادی تاکید شد.پیش بینی می شود بر 
این اساس، قوانین مربوط به رمزارزها هم با تغییرات و اصلاحاتی فوری مواجه 
شود.در این جلسه غیرعلنی همچنین عنوان شد به زودی حداقل ۲۵ قلم کالا با 

قیمت ثابت در اختیار هفت دهک اول جامعه قرار خواهد گرفت.

ســرویس سیاســی - رئیس 
فراکســیون گام دوم انقلاب و اقتصاد 
مقاومتی مجلس شورای اسلامی ضمن 
ارائه توضیحاتی درباره فواید و پیوستن 
ایران به دو کنوانســیون CFT و پالرمو 
و همچنین عضویت در FATF گفت 
که ابتدا باید بحث تحریم ها را حل کنیم 
چون حتی در صورت پیوســتن به این 

کنوانسیون ها، باز هم اتفاقی نمی افتد.
محســن زنگنه دربــاره تاثیرات 
 FATF اقتصادی پیوســتن ایــران به
گفت: در وهله اول سوال این است که 
عضویت ما در FATF و یا حداقل خارج 
شدن از لیست سیاه FATF ، می تواند 
در شرایط عادی، منافع اقتصادی برای 
کشور به دنبال داشته باشد یا خیر؛ قطعا 
این می تواند برگ برنده ای برای کشور 
ما باشــد تا به کشورهای دیگر بگوییم 
که ســرمایه گذاری در کشور ما شفاف 
است و اطمینان می دهیم در حوزه های 
پولشویی و تروریسم استفاده نخواهد 
شد. این مسئله می تواند حداقل بهانه ها 
را از سایر کشــورها که با ما همکاری 

می کنند، بگیرد. 
در این بین دو نکته وجود دارد که 

باید بــه آن  توجه کنیم؛ نکته اول اینکه 
در حال حاضر بحث FATF نیســت، 
بلکه بحث پیوســتن به دو کنوانسیون 
CFT و پالرمو اســت. حال این سوال 
مطرح می شود که آیا ما می توانیم برای 
پیوستن به این دو کنوانسیون، حق شرط 
تعیین کنیم؟ اگر این اتفاق بیفتد بسیار 
عالی اســت اما قطعا آن ها حق شــرط 
مــا را قبول نکرده و بــه ما حق تحفظ 
نمی دهند. این یعنی مــا باید CFT و 
پالرمو را طبق شــرایط آن ها پذیرفته و 
بــه تعهدات نیز عمل کنیم و اینکه تمام 
حساب ها، تراکنش ها و اطلاعات خود 
را در اختیار آن هــا قرار دهیم. نماینده 
تربــت حیدریه در مجلــس بیان کرد: 
 CFT البته مساله ما پیوستن به پالرمو و
نیست. حتی شاید مجمع تشخیص به 
این جمع بندی برسد که با یکسری حق 
تحفظ ها به این دو کنوانسیون بپیوندیم. 
نکته اصلی اینجاست که آیا بعد از این 
مســائل، FATF  ما را از لیســت سیاه 

خــارج کرده یا امکان عضویت ما را در 
FATF فراهــم می کند؟ در اینجا هیچ 
تضمینی داده نشــده است ضمن اینکه 
در FATF شیوه تصمیم گیری اجماعی 
است، یعنی باید همه اعضا اجماع کنند 
 FATF که یک کشــور بــه عضویت
درآید یا از لیســت ســیاه خارج شود. 
کشــورهای عضو FATF نیز شامل 
آمریکا، کشورهای اروپایی، انگلستان، 
آلمان و اســرائیل می شود لذا سوال این 
 ،FATF اســت که آیا در ایــن فضای
اجماعی برای جمهوری اسلامی ایران 
وجــود دارد یا خیر. علاوه بر این، هیچ 
تضمینی وجود ندارد که بگویند اگر ما 
این کارها را انجام دهیم، شما را از لیست 

سیاه خارج خواهیم کرد.
 وی اضافه کرد: حرف ما این است 
که حتی اگر همه این موارد را بپذیریم، 
ما همچنان تحت تحریم هستیم. آمریکا 
اعلام کرده کشــورهایی کــه با ایران و 
جمهوری اسلامی مراوده دارند، به زعم 

او خطاکارنــد و باید بــا آن ها برخورد 
 CFT شود. سوال ما این است که اگر ما
و پالرمــو را پذیرفته و اطلاعات مان را 
ارائه داده و حتی شرکت ها  وتراکنش ها 
معلوم باشــد، آیا آمریکا به آن کشورها 
 FATF برخــورد خواهد کرد یا خیر؟
در این مورد صحبت نمی کند و آمریکا 
می گویــد کاری به FATF ندارد بلکه 
چون فلان کشــور و شــرکت با ایران 
مــراوده دارد، بــا او برخورد قضایی و 

اقتصادی می کند.
زنگنــه ادامه داد: براین اســاس 
ابتدا بایــد بحث تحریم ها را حل کنیم 
چون حتــی در صورت پیوســتن به 
کنوانســیون های پالرمــو و CFT و 
عضویــت درFATF  بــاز هم اتفاقی 
نمی افتد. این عضو کمیســیون برنامه 
و بودجه مجلس معتقد اســت که تیم 
اقتصــادی دولت که با شــعارهایی در 
مورد تورم و ارز و نقد دولت گذشته پا 
به عرصه اجرایی گذاشته، اکنون دستش 

خالی اســت و هیچ برنامه ای ندارد لذا 
برای موجه جلــوه دادن خود در برابر 
جامعه، می خواهد همه چیز را به گردن 
FATF  و پالرمو و CFT بیندازد. این 
همان سیاســتی است که دشمنان ما به 

ویژه آمریکا به آن دامن می زنند.
زنگنه با اشاره به عضویت ایران در 
بریکس و شــانگهای با طرح پرسشی، 
گفت: آیا واقعا ســاختارهای اقتصادی 
وزارت خانه هــا از عضویــت ایران در 
بریکس و شانگهای استفاده کرده اند؟ 
وضعیت به گونه ای اســت که به دلیل 
تعرفه های بــالای گمرکی نمی توانیم 
محصــولات کشــاورزی را بــه هند 
صادر کنیم.  پس آیا توانســته ایم از این 
معاهده های بین المللی و حق همسایگی 
استفاده کرده و حداقل تعرفه کالاهای 
صادراتــی در هند را دو درصد کاهش 
دهیم؟ واقعیت این اســت که مســائل 
کشور ما فراتر از این موارد است و نباید 

خود را متوقف این امر کنیم.

وی در جمع بنــدی گفت: برای 
رســیدن به رشــد و بهبــود وضعیت 
اقتصادی اولا باید موانع تولید را برداریم. 
دوم اینکــه هر چه پول و منابع داریم به 
حــوزه تولید تزریق کنیــم زیرا اکنون 
ماشــین آلات حوزه تولید فرســوده و 
نقدینگی اش کم است و نمی تواند نفس 
بکشــد؛ تولید با نفس مصنوعی زنده 
است. سوم اینکه باید بازارهای موازی 
و جذابیت ها را حذف کنیم. در صورت 
انجام این سه کار، کشور تحرکی خواهد 
داشــت و منابع دولتی نیز افزایش پیدا 
می کند و در نهایت، می توانیم وابستگی 

به نفت را کاهش دهیم.

محسن زنگنه تشریح کرد؛

عضویت ایران در FATF چه منافع و مضراتی برای کشور دارد؟


